

Information about the Student Residences

Residence Halls

There are accommodations available for exchange students in these residence halls:

- [Augartenstraße 112 - 114](#)
- [B7, 14-15](#)
- [Carl-Zuckmayer-Straße 13-17](#)
- [G7, 26+28](#)
- [Hafenstraße 35-45](#)
- [Studentensiedlung Ludwig Frank \(Ulmenweg 55\)](#)

Rooms and Apartments

Shared Apartments = die Wohngemeinschaft (WG)

The most common type of apartment in the student residences is the shared apartment. In a shared apartment, each resident has their own private bedroom, which can be locked. In a WG everyone has his or her own room, but the kitchen, bathroom(s) and toilet(s) are shared with the other students. Everyone in the WG has a shared responsibility for the cleanliness of the shared living spaces. The number of students living in one WG differs from one residence to another; however, it ranges from two to a maximum of eight students sharing an apartment together.

Note: Every WG is responsible for taking out their garbage.

Single Apartments

There are a small number of single apartments available. Single apartments are equipped with a private kitchen as well as a private bathroom. Residents of single apartments are responsible for cleaning their entire apartment.

Furnishings

- single bed including duvet, pillow, and sheets
- wardrobe
- desk
- desk chair and extra chair
- bookshelf
- rolling cabinet
- wall mirror
- TV-connection / Phone-connection / Internet-connection
- sink and Towel Rack (not in every residence)
- galley kitchen with induction cooker (partially and only in the Hafenstraße residence)

Note: Hand towels and dishtowels are not provided. Please bring your own towels with you.

Shared Living Spaces

Shared living spaces include:

- 1-2 bathrooms including shower(s)
- 1 kitchen with a stove and refrigerator

Tip: *Do you like to eat pizza or enjoy baking? Unfortunately, there is no oven in the student residences. However, you can buy a small oven that you can place on the countertop at a low price in many supermarkets.*

Note: The furnishing does not include kitchen utensils and dishes. We recommend that you either bring a small set of dishes with you or buy one after your arrival in Mannheim. Sometimes, previous tenants leave these items behind, in which case you are welcome to use them. However, we recommend that you bring a small set (1 cup, 1 plate, utensils, etc.) with you or buy a cheap set when you arrive in Mannheim. For more information, please refer to “Furniture and Household Goods” in the section called “Discover”.

Note: Toilet paper and cleaning supplies are not provided. Tenants must buy these items themselves. It is best if you speak to your flat mates about sharing these items.

When you fill in the application form, you can also opt for one of Studierendenwerk’s “Service Packets” that will provide you with essential kitchen utensils and/or cleaning supplies. You can find details on the the [“Service Packets”](#), on the website of the Studierendenwerk.

Facilities in the Student Residences

- Washing machines and dryers: There are washing machines and dryers in all student residence buildings (mostly in the basement). You can easily pay with your ecUM card (University of Mannheim Student ID-card) to use the washing machines and dryers.
- Party Room: Will you be celebrating your birthday during your exchange semester in Mannheim? Take advantage of the party room and rent it for your party! You can find more information about making a reservation on the bulletin boards in the entrance of the residence buildings.
- Bicycle Storage: Every student residence building has a secure place for you to store your bicycle.

Important Notice: *Please take good care of your keys. If you lose them, replacing them will cost between 400-500 Euros. (see also “Liability Insurance”)*

Informationen zu den Wohnheimen

Wohnheime

Es sind Zimmer in folgenden Wohnheimen verfügbar:

- [Augartenstraße 112 - 114](#)
- [B7, 14-15](#)
- [Carl-Zuckmayer-Straße 13-17](#)
- [G7, 26+28](#)
- [Hafenstraße 35-45](#)
- [Studentensiedlung Ludwig Frank \(Ulmenweg 55\)](#)

Wohnungen

Die Wohngemeinschaft (=WG)

Im Wohnheim wohnen die Student*innen vorwiegend in Wohngemeinschaften zusammen. In einer WG haben alle Student*innen ihr eigenes, abschließbares Zimmer, teilen sich jedoch Küche, Bad und Toiletten und sind auch gemeinsam für die Ordnung und Sauberkeit dieser Gemeinschaftsräume verantwortlich. Die Größe der WGs variiert von Wohnheim zu Wohnheim, aber es wohnen zwei bis maximal acht Student*innen zusammen in einer WG.

Achtung: Für das Entsorgen des Mülls ist jede WG selbst zuständig.

Das Einzelapartment

Das Akademische Auslandsamt verfügt über eine sehr begrenzte Zahl an Einzelapartments. Die Einzelapartments verfügen sowohl über eine private Küche als auch ein privates Bad. Die Einzelapartments müssen von den Mieter*innen selbstständig gereinigt werden.

Ausstattung der Zimmer

- Einzelbett inklusive Bettdecke, Kopfkissen und Bettwäsche
- Kleiderschrank
- Schreibtisch
- Schreibtischstuhl und extra Stuhl
- Bücherregal
- Rollcontainer
- Wandspiegel
- TV-Anschluss/ Telefon-Anschluss/ Internet-Anschluss
- Waschbecken und Handtuchhalter (nicht überall)
- Pantry-Küche mit Induktionsherd (teilweise und nur in der Hafenstraße)

***Achtung:** Handtücher und Geschirrtücher werden nicht gestellt. Bitte bringen Sie sich Ihre eigenen Handtücher mit.*

Ausstattung der Gemeinschaftsräume in WGs

- 1-2 Bäder inklusive Dusche(n)
- 1 Küche mit Herd und Kühlschrank

Tipp: Sie essen gerne Pizza oder backen gerne? Leider gibt es in den Wohnheimen keine Backöfen. In vielen Supermärkten können Sie einen Mini-Backofen günstig kaufen.

Achtung: Küchenutensilien und Geschirr sind nicht Teil der Ausstattung.

In manchen WGs sind diese Sachen vorhanden und können mitgenutzt werden, dennoch empfehlen wir ein Set (1 Tasse, 1 Teller, Besteck etc.) mitzubringen. Sie können aber auch alle Sachen vor Ort günstig kaufen. Informationen hierzu finden Sie unter „Möbel und Haushaltswaren“ in der Rubrik „Wissenswertes“.

Achtung: Toilettenpapier und Reinigungsmittel werden nicht gestellt, sondern müssen von den Mieter*innen gekauft werden. Sprechen Sie sich hier am besten mit Ihren Mitbewohner*innen ab.

Während Ihrer Bewerbung haben Sie die Möglichkeit, sich für ein „Service Packet“ des Studierendenwerks zu entscheiden, das Sie mit den wichtigsten Küchen- und Reinigungsutensilien ausstattet. Mehr Informationen zu den [„Service Packets“](#) finden Sie auf der Seite des Studierendenwerks.

Ausstattung der Wohnheime

- Waschmaschinen/Trockner: Waschmaschinen und Trockner befinden sich in allen Wohnheimen (meistens im Keller). Die Maschine können Sie bequem mit Ihrer EcUM Karte (Studentenausweis der Universität Mannheim) bezahlen.
- Partyraum: Sie haben während Ihres Aufenthalts an der Universität Mannheim Geburtstag? Dann mieten Sie doch einfach den Partyraum im Wohnheim für Ihre Feier. Informationen zur Reservierung finden Sie im Wohnheim am schwarzen Brett.
- Fahrradkeller: Jedes Wohnheim verfügt über einen Fahrradkeller. Hier können Sie Ihr Fahrrad sicher abstellen.

Bitte beachten Sie: Bitte bewahren Sie Ihren Schlüssel sorgfältig auf – der Ersatz kostet 400–500 Euro. (siehe „Haftpflichtschutzversicherung“)